

Under the Auspices of
the President of the Republic of Türkiye
H.E. Mr. Recep Tayyip Erdogan



**THE INTERNATIONAL
ARAB BANKING SUMMIT**

“ISTANBUL 2024”

***ARAB – TURKISH ECONOMIC
AND BANKING RELATIONSHIPS***

23 - 24 MAY, 2024

THE PENINSULA HOTEL | ISTANBUL – TÜRKIYE

“ISTANBUL 2024”

GENERAL BACKGROUND

The relationship between the Arab world and Turkey has deep historical roots, spanning centuries of cultural, economic, and geopolitical interactions. Today, amidst a rapidly evolving global landscape, both regions stand poised to leverage their shared heritage and strategic positions to forge a robust economic and financial partnership.

Turkey, with its dynamic economy and strategic location at the crossroads of Europe, Asia, and the Middle East, has emerged as a key player in the global economy. Its diverse industrial base, skilled workforce, and ambitious infrastructure projects have positioned it as an attractive destination for investment, trade, and tourism. Similarly, the Arab world encompasses a vast and diverse region rich in resources, talent, and economic potential. From the oil-rich Gulf states to the rapidly growing economies of North Africa, the Arab world offers a myriad of opportunities for economic cooperation and collaboration. In recent decades, economic relations between Arab countries and Turkey have grown steadily, driven by factors such as shared cultural affinities, geographic proximity, and complementary economic structures, which flourished the trade and tourism between the two regions.

Nonetheless, despite the significant potential for cooperation, the Arab-Turkish economic relationship faces several challenges, including geopolitical tensions, regulatory barriers, and economic volatility. Addressing these challenges requires a concerted effort to build trust, enhance connectivity, and promote dialogue between stakeholders. At the same time, numerous opportunities exist for deeper collaboration across various sectors, including trade, investment, infrastructure development, energy, tourism, and financial services. By harnessing these opportunities, both regions can unlock new sources of growth, job creation, and prosperity. Together, the Arab world and Turkey have the opportunity to build a bridge for regional prosperity, grounded in shared interests and a commitment to economic development. Through collaborative efforts and strategic engagement, both regions can chart a course towards a future of shared prosperity and sustainable growth.

Against this backdrop, the Union of Arab Banks will organize its 2024 International Arab Banking Summit in Istanbul – Turkey, in May 23-24, 2024, to provide a platform for dialogue, knowledge exchange, and partnership building between Turkey and the Arab region. By bringing together key stakeholders from government, business, academia, and civil society, the Summit aims to explore avenues for enhancing cooperation, overcoming challenges, and unlocking the full potential of the Arab-Turkish partnership.

“ISTANBUL 2024”

SUMMIT OBJECTIVES

- Foster a comprehensive understanding of the current state, challenges, and opportunities in the Arab-Turkish economic and financial relationship.
- Explore potential areas of collaboration and investment across various sectors, including trade, infrastructure, energy, technology, tourism, and finance.
- Identify barriers and challenges hindering the expansion of economic ties and devise strategies to overcome them.
- Facilitate networking and partnership building between businesses, investors, and policymakers.
- Discuss mechanisms to enhance economic integration and promote cross-border trade and investment flows.
- Highlight the importance of sustainable development practices and social responsibility in fostering long-term economic cooperation.



TOPICS OF DISCUSSION

- The Arab-Turkish strategic economic cooperation in light of global geopolitical tensions.
- The Arab-Turkish banking relationships and regional banking integration.
- Global economic growth and monetary conditions.
- Financial Technology and Digital Banking.
- Climate risks and food security.

برعاية فخامة رئيس الجمهورية التركية
السيد رجب طيب أردوغان



القمة المصرفية
العربية الدولية

”إسطنبول 2024“

العلاقات الاقتصادية
والمصرفية العربية-التركية

23 - 24 أيار، 2024

فندق THE PENINSULA - إسطنبول - تركيا

“إسطنبول 2024”

خلفية العامة

تتمتع العلاقة بين العالم العربي وتركيا بجذور تاريخية عميقة، تمتد لقرون من التفاعلات الثقافية والاقتصادية والجيوسياسية. واليوم، وسط مشهد عالمي سريع التطور، تقف المنطقتان على أهبة الاستعداد للاستفادة من تراثهما المشترك ومواقفهما الاستراتيجية لإقامة شراكة اقتصادية ومالية قوية.

برزت تركيا، باقتصادها الديناميكي وموقعها الاستراتيجي على مفترق الطرق بين أوروبا وآسيا والشرق الأوسط، كلاعب رئيسي في الاقتصاد العالمي. إن قاعدتها الصناعية المتنوعة، والقوى العاملة الماهرة، ومشاريع البنية التحتية الطموحة جعلتها وجهة جذابة للاستثمار والتجارة والسياحة. وعلى نحو مماثل، يضم العالم العربي منطقة شاسعة ومتنوعة غنية بالموارد والمواهب والإمكانات الاقتصادية. فمن دول الخليج الغنية بالنفط إلى الاقتصادات سريعة النمو في شمال أفريقيا، يقدم العالم العربي عدداً لا يحصى من الفرص للتعاون الاقتصادي والتأزر. وفي العقود الأخيرة، نمت العلاقات الاقتصادية بين الدول العربية وتركيا بشكل مطرد، مدفوعة بعوامل مثل الصلات الثقافية المشتركة، والقرب الجغرافي، والهياكل الاقتصادية التكاملية، حيث ازدهرت التجارة والسياحة بين الدول العربية وتركيا.

ومع ذلك، وعلى الرغم من إمكانات التعاون الكبيرة، تواجه العلاقة الاقتصادية العربية التركية العديد من التحديات، بما في ذلك التوترات الجيوسياسية، والحواجز التنظيمية، والتقلبات الاقتصادية. ويتطلب التصدي لهذه التحديات بذل جهود متضافرة لبناء الثقة وتعزيز الاتصال وتشجيع الحوار بين أصحاب المصلحة في كل من المنطقة العربية وتركيا. وفي الوقت نفسه، توجد فرص عديدة لتعميق التعاون عبر مختلف القطاعات، بما في ذلك التجارة والاستثمار وتطوير البنية التحتية والطاقة والسياحة والخدمات المالية. ومن خلال تسخير هذه الفرص، تستطيع المنطقتان إطلاق العنان لمصادر جديدة للنمو، وخلق فرص العمل، وتحقيق الرخاء. لدى العالم العربي وتركيا اليوم الفرصة لبناء جسر نحو الرخاء الإقليمي، على أساس المصالح المشتركة والالتزام بالتنمية الاقتصادية. ومن خلال الجهود التعاونية والمشاركة الاستراتيجية، يمكن للمنطقة العربية وتركيا رسم مسار نحو مستقبل من الرخاء المشترك والنمو المستدام.

وعلى هذه الخلفية، سينظم اتحاد المصارف العربية القمة المصرفية العربية الدولية ٢٠٢٤ في إسطنبول - تركيا، في ٢٣-٢٤ مايو ٢٠٢٤، لتوفير منصة للحوار وتبادل المعرفة وبناء الشراكة بين تركيا والمنطقة العربية. ومن خلال الجمع بين أصحاب المصلحة الرئيسيين من الحكومة وقطاع الأعمال والأوساط الأكاديمية والمجتمع المدني، تهدف القمة إلى استكشاف سبل تعزيز التعاون والتغلب على التحديات وإطلاق الإمكانات الكاملة للشراكة العربية التركية.

“إسطنبول 2024”

أهداف القمة

- تعزيز الفهم الشامل للوضع الحالي والتحديات والفرص في العلاقات الاقتصادية والمالية العربية التركية.
- استكشاف المجالات المحتملة للتعاون والاستثمار عبر مختلف القطاعات، بما في ذلك التجارة والبنية التحتية والطاقة والتكنولوجيا والسياحة والتمويل.
- تحديد المعوقات والتحديات التي تعيق توسع العلاقات الاقتصادية ووضع استراتيجيات للتغلب عليها.
- تسهيل التواصل وبناء الشراكة بين الشركات والمستثمرين وصانعي السياسات.
- مناقشة آليات تعزيز التكامل الاقتصادي وتعزيز تدفقات التجارة والاستثمار عبر الحدود.
- تسليط الضوء على أهمية ممارسات التنمية المستدامة والمسؤولية الاجتماعية في تعزيز التعاون الاقتصادي على المدى الطويل.



موضوعات القمة

- التعاون الاقتصادي الاستراتيجي العربي التركي في ظل التوترات الجيوسياسية العالمية.
- العلاقات المصرفية العربية التركية والتكامل المصرفي الإقليمي.
- النمو الاقتصادي العالمي والأوضاع النقدية.
- التكنولوجيا المالية والخدمات المصرفية الرقمية.
- المخاطر المناخية والأمن الغذائي.